
Poroč ilo  o mednarodnem simpoziju komiteja za
muzeje uporabne umetnos t i p r i  OCOM na Dunaju 
( od 25. do 28. maja 1976.)

Kot uvod v poroč ilo  podajam poglavitne m is li in sklepe prvega 
plenarnega sastanka ( po generalni skupščini ICOM ) v Rijksmu- 
seum Amsterdam (od 21. do 24. a p r i la  1975.)

Sprejet je b i l  predlog in tern ih  p ra v i l  in  s ic e r  z dvema spremem- 
bama; p rav ila  komiteja so sedaj naslednja:

1. Komite deluje z naslednjimi nameni:
a) poglabljanje povezav med muzeji uporabne umetnosti 

in  z muzeji s posebnimi oddelki uporabne umetnosti,

b) podpiranje formiranja zb irk , razstav in konservacije 
uporabne umetnosti v kompleksnih muzejih,

c) organ iz iranje sestankov in  načrtovanje akcij v tem 
smislu.

2. Odbor komiteja sestav lja jo: predsednik, ta jn ik  in en član
komiteja.

3. člarie odbora iz b ira jo  navzoči č la n i na kateremkoli, uradno
sklicanem, sestanku komiteja.

4. Člane odbora potrju je  a l i  zamenjuje zbor generalne skup-
ščine ICOM.
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5. Tajnik vodi seznam članov, katerih status je overovljen
s p r iso tnostjo  na sestankih a l i  z dopisovanjem.

Glede na svojo skorajšnjo upokojitev je dosedanji predsednik 
komiteja H.Wakefield (V ic to r ia  & A lbert Museum, London) o d lo ž i l  
funkcijo. Na mesto predsednika je b i l  izvo ljen  A.L. den Blaauwen, 
voda oddelka za kiparstvo in uporabno umetnost v Rijksmuseum, 
Amsterdam, k i je doslej op rav lja l posle tajn ika. Novi ta jn ik  pa 
je H. Ricke (vodja oddelka za kiparstvo in uporabno umetnost v 
Kunstmuseum, Dusseldorf). Dagmar Hejdova (Umelecko prumyslove mu- 
zeum, Praga), pa je b i l a  v odsotnosti enoglasno . izvo ljena za 
člana odbora.

Nada ljn ji dnevni red amsterdamskega sestanka je obsegal d iskus i- 
jo o a k v iz ic i j s k i  p o l i t i k i  in  o praksi občasnih in potujočih raz- 
stav.

R e zu lta t i: sprejet je b i l  sklep, da č lan i komiteja posredujejo
tajn iku seznam občasnih in  potujočih razstav, k i p r i dejo v poštev 
za gostovanje. Rea liz iran  je b i l  sklep s tem, da so č la n i ,p r e je l i  
vprašalnik in  j ih  izpolnjene v r n i l i  ta jn iku. Ta je oskrbel raz- 
množevanje in  vsem članom posredoval komplete izpo ln jen ih  vpra- 
šalnikov. Muzejska stroka, k i se intenzivneje ukvarja z uporabno 
umetnostjo , ima sedaj več informacij o razstavni in  p u b l i c i s t i - 
čk i dejavnosti (kata log i) na mednarodni ravni.

Dunajski mednarodni simpozij komiteja je poleg ekskurzi j , k i  j ih  
je p r ir e d i l  g o s t ite lj  (Museum f ur  angewandte Kunst), na treh se- 
jah obravnaval naslednje strokovne teme in organizacijska vpra-
šanja:

1. seja  (torek, 25. maja): a) d iskus ija  o vprašanjih in
predlogih dopisnih članov.

b) razvoj cen na svetovnem t r ž i -  
šču z umetninami in starinami.

2. seja (četrtek, 27. maja):a) didaktične metode za i lu s t r a -
c i jo  s ta ln ih  in občasnih razstav uporabne umetnosti.

b) problemi in izkušnje z muzejskimi
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depardansami.

3. seja (petek, 28.maja): a) d iskus ija  o nada ljn jih  aktiv-
nostih  komiteja.

b) priprave na kongres general- 
ne konference ICOM v Moskvi in  v Leningradu le ta  1977.

ad.1) a ( d iskus ija  o predlogih in vprašanjih dopisnih članov): 
Obravnavano je b i lo  vprašanje o potrebi po dveh uradnih je z ik ih  
(francoščine in angleščine) p r i  uradnem dopisovanju. Glede na 
to, da komite nima denarja za prevajalca, so se navzoči z enim 
ugovorom (predstavnica za Portugal v imenu vseh la t in sk ih  de- 
že l) s t r i n j a l i ,  da vodstvo komiteja korespondira samo v angle- 
š č in i .

Udeleženci simpozija s z odobravanjem sp re je l i  predlog, da se 
praksa vprašalnikov o razstavah nadaljuje v radnih presledkih. 
Akcija se bo t orej nadaljevala te r  r a z š i r i la  na sporočanje o 
pomembnejših ureditvah a l i  preureditvah s ta ln ih  zbirk te r  o 
pub lika c ijah , k i  se navezujejo na stalne postavitve a l i  večje 
zbirke. Tajn ik H.Ricke bo ob koncu le ta  1976. a l i  v začetku le - 
ta 1977 razposla l naslednje vprašalnike in  oskrbel razmnževanje 
in  razpoš iljan je  p re je tih  odgovorov.

ad.1) b ( razvoj cen na t rž iš ču  z umetninami in  starinami ): te - 
mo je na amsterdamskem sestanku predlagal E r ik  Larssen iz  Kopen- 
hagena te r  prevzel tudi uvodni re ferat. Kejub njegovi odsotnosti 
se je ra zv i la  splošna debata.

ad.2) a ( didaktične metode za i lu s t r a c i j o  s ta ln ih  in  občasnih 
razstav uporabne umetnosti): re fe ra t, k i  naj b i uvedel temo, je 
zaradi odsotnosti referenta Dr Reinheckela iz  Dresdena, odpadel.
V d is k u s i j i ,  k i  se je k ljub temu ra zv i la ,  so b i la  sprejeta nasle - 
dna p r ipo roč ila :  legenda ob predmetu naj b i poleg običajn ih po- 
datkov (poimenovanje, datac ija , provenienca) obsegala tud i inven- 
tarno š tev ilko , k i  je zelo pomembna informacija za strokovno za- 
in teres irane obiskovalce. V deželah, katerih uradni je z ik i ne šte 
je jo  met t . i .  "svetovne jezike" naj b i legendi dodali prevod v 
enem izrned svetovnih jezikov, p r i čemer naj b i ustanove posvetile  
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kakovosti prevodov večjo pozornost kot dos le j .

Da b i se o g n i l i  p r e o b i l ic i  verbalnih informacij v sami razstav i, 
se je npr. Rijksmuseum o d lo č i l , da ob večjih razstavah uredi po- 
seben in form acijsk i prostor, k je r posreduje obiskovalcem vse po- 
trebne, in ker ne motijo razstave, tudi zelo obsežne verbalne in 
sikovne komentarije na razstavno temo. Uvedbo informativnih l i -  
stov, k i j ih  ob iskovalc i sami iemljejo iz  s to ja l ob predmetih 
a l i  razstavnih skupinah, je komite ocen il kot zelo učinkovit 
in muzeološko neoporečen prijem. Kljub temu, da predstavlja za- 
ložba informativnih l is t o v  resen finačen problem, se vedno več 
ustanov odloča za tak način posredovanja in formacij. Komite in - 
formativne l i s t e  priporoča vsem muzejem v re a l iz a c ijo .

ad. 2) b ( izkušnje z muzejskimi depandansami ): Temo je z re- 
feratom uvedel F.Windischgratz in dunajskega muzeja uporabne 
umetnosti. V referatu se je omejil na poročanje o ureditvah
depandans na gradovih in  graščinah.
Ugotovljeno je b i lo ,  da komite ne more v p l iv a t i  na formiranje 
cen, kakor tudi muzeji nimajo v tem oziru  prav nobene možno- 
s t i ,  da b i kot vp l ivn i dejavniki posegli v dogajanje. Debata 
je zatem prešla na vprašanje odnosa muzejev do trgovine. Neka- 
t e r i  vod iln i muzeji kot npr.: Rijskmuseum v Amsterdamu in Kunst 
museum v Dusseldorfu načeloma ne posredujeta trgovcem nobenih 
strokovnih informacij a l i  ekspertiz. Nasprotno pa š te v i ln i  šve- 
dski muzeji in tud i dunajski muzej uporebne umetnosti v okviru 
svojih rednih "dnevov odprte hiše" ne delajo raz like  med za-' 
sebniki in  trgovc i,  k i ž e l i j o  informacije. Dunajski muzej na- 
menoma go j i zelo dobre odnose z vrsto uglednih sta r ina rjev  in 
je nekatere izmed n jih  imenoval celo za svetovalce. Načeto je 
b i lo  tud i perače vprašanje prohajanja s ta r in  in umetnin iz  dr-  
žave v državo. Na vprašanje M.H.Kirby-ja (The Bowes Museum, 
Durham), a l i  v državah udeležencev simpozija ne obstajajo komi- 
s i je ,  k i b i določale, kakšno in katero gradiva se lahko izvaža, 
se nihče n i o g la s i l  s konkretnimi podatki. Nekateri (Danska,ZR 
Nemčija, A vs tr ija )  so s ic e r  po roča li,  da obs to j ijo  okvirna do- 
lo č i la ,  k i pa j ih  zaradi obsežnosti trga n i mogoče iz v a ja t i .  
Poročevalka je na kratko o r isa la  tozadevna zakonska do lo č i la  v 
SFRJ in  prakso, predvsem v SR S lo ven ij i,  ta poudarila, da k ljub 
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temu gradivo odteka v tu jino . Posebej je opozorila , da je slehe- 
rna sta r ina , k i  po svo j i kakovosti lahko ko t ira  na svetovnem tr-  
ž išču in iz v i r a  i z  SFRJ, b i la  ilega lno  izvožena. Glede na to, da 
predstav lja  diplomatskih in  konzularnih ekspozitur resen pro- 
blem za države g o s t i t e l j i c e , je poročevalka postav ila  vprašanje, 
kako se države lahko ubranijo te vrste ilegalnega izvoza umetnin 
in  s ta r in . Edina, sporazmerno neuč inkov ita , možnost je , da se 
v konkretnem primeru država g o s t i t e l j ic a  uradno p r i t o ž i  p r i  v la- 
d i,katere predstavnik je odkupoval zaščiteno gradivo in ga name- 
rava i z v o z i t i  v svo ji diplomatski p r t l ja g i .
Glede na to, da hrani muzej v svojih depojih zelo ve liko  kako- 
vostnega gradiva in  da nima nobene možnosti tega gradiva razs- 
t a v l j a t i  v la s tn i h iš i  te r  glede na dejstvo, da v A v s t r i j i  s ice r  
n i ve liko  možnosti za ambientalni prikaz profane stanovanjske 
ku lture, je urejanje takšnih muzejskih depandans zelo pozitivno. 
Večina n jihov ih  depandans je urejena na gradovih v zasebni la - 
s t i .

ad. 3) a (d iskus ija  o nada ljn jih  dejavnostih komiteja): 
p red n ja č i l i  so pred log i, naj b i se obravnavale možnosti posodo- 
b ljan ja  muzejev uporabne umetnosti, naj b i se razprav lja lo  o na- 
čelu, da se tov rs tn i muzeji posvetijo proučavanju in zbiranju 
sodobnega industrijskega oblikovanja, kar pa seveda vodi k nuj- 
nim spremembam v delokrogu in nalogah, skratka v p ro f i lu  muzejev 
in zb irk  uporabne umetnosti. Določneje očrtanih d iskus ijsk ih  tem 
n i b i lo ,  izmed navzočih tud i n i nihče prevzel obveznosti za re- 
fe ra t, zatorej je b i lo  odboru naloženo, da teme naslednjega se- 
stanka p r ip rav i na korespondenčni način.

P r i  sestavi tega po roč ila , poročevalka še n i razpolagala z ured- 
nim zapisnikom, temveč se je op ira la  na lastne notice. V k o lik o r 
b i uradni zapisn ik vseboval p r ip o ro č i la ,  podatke in  predloge, 
k i  v tem poroč ilu  niso z a je t i,  j ih  bo posredovala uredništvu Acta 
museologica za eventulno dodatno objavo.

Ljubljana, 25. ju n ija  1976.

Hanka Štu lar
muzejski svetovalec Narodnega muzeja v L jub ljan i 
53


